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Azərbaycanın ərazi bütövlüyünün bərpası 

ölkəmizin xarici siyasətinin prioritet istiqamətidir
 � Rusiya Federasiyasının Prezidenti  Vladimir Puti-

nin təşəbbüsü ilə iyunun 20-də Sankt-Peterburq şəhərində 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin, Rusiya Prezidenti 
Vladimir Putinin və Ermənistan prezidenti Serj Sarkisyanın 
görüşünün keçirilməsindən sonra aldığımız ilk məlumat 
belə oldu ki, prezidentlər Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq 
Qarabağ münaqişəsi ilə bağlı müntəzəm əlaqələrin mü-
hüm əhəmiyyət daşıdığını qeyd ediblər və ATƏT-in Minsk 
qrupunun işini tamamlayacaq bu formatda görüşləri 
davam etdirmək barədə razılığa gəliblər. Dövlət başçıları 
münaqişənin nizamlanmasında inkişafa şərait yaratmağa 
imkan verən bir sıra məsələlərdə qarşılıqlı anlaşmanın əldə 
olunduğunu ifadə ediblər.

Görüş haqqında verilən bu 
məlumat protokol qaydalarına 
uyğun hazırlandığına görə kifayət 
qədər yığcam və diplomatik idi. 
Ancaq sadə azərbaycanlı bu 
məlumatdakı nikbin ruhu və ümid-
verici ab-havanı çox yaxşı sezmişdi. 
Çünki iki ildən artıq idi ki, danışıq-
lar prosesindən qaçan Ermənistan 
rəhbərliyi son iki ayda ikiinci dəfə 
danışıqlar masasına əyləşirdi və 
əvvəlki hikkələrinin heç birini 
təkrarlamaq iqtidarında olmadıq-
larını gizlədə bilmirdi. Həm mayın 
16-da Vyanada, həm də iyunun 
20-də Sankt-Peterburqda keçirilən 
görüşlər bir sıra məqamları sübut 
etdi. 

Birinci, Ermənistan rəhbərliyi 
açıq şəkildə beynəlxalq ictimaiyyətə 
yalvarır ki, münaqişə ancaq və an-
caq sülh yolu ilə, danışıqlar masası 
arxasında həll edilsin. Ancaq bu il 
aprelin əvvəllərində məhz özlərinin 
törətdikləri təxribatlardan sonra 
başlarına gələn hadisələrə qədər da-
nışıqlar prosesindən qaçır, gizlənir, 
min bir hiylə ilə status - kvonun 
saxlanılmasına çalışırdılar. 

Bu görüşlərin sübut etdiyi ikinci 
məqam isə odur ki, beynəlxalq 
ictimaiyyət Azərbaycanın işğal 
altında olan ərazilərini istənilən 
yolla azad etmək iqtidarında olduğu 
barədə verilən bəyanatların nə 
dərəcədə əsaslı olduğunu anla-
dı. Bunun da əsas səbəbi Prezi-
dent İlham Əliyevin qətiyyəti və 

Azərbaycan Ordusunun aprel 
zəfəri zamanı nümayiş etdirdiyi 
peşəkarlıq idi. Diqqət yetirin, aprel 
hadisələrindən dərhal sonra Minsk 
qrupunun bir həmsədrinin -- ABŞ-
ın təşəbbüsü ilə Azərbaycan 
və Ermənistan prezidentləri 
Vyanaya, ikinci həmsədrin 
-- Rusiya Prezidentinin 
təşəbbüsü ilə isə Sankt - 
Peterburqa dəvət edildi. 
Hər iki görüşün danışıq-
lar prosesində son iki ildə 
yaranmış süstlüyün aradan 
qaldırılmasında xüsusi rol 
oynadığını heç kəs dana bilməz. 
Üstəlik, kütləvi informasiya 
vasitələri xəbər verirlər ki, Minsk 
qrupunun digər həmsədri olan 
Fransanın Prezidenti də Azərbaycan 
və Ermənistan dövlət başçılarının 
görüşünü təşkil etmək barədə hazır-
lıq işləri həyata keçirir. Özü də bu 
görüşün lap tezliklə baş tutacağını 
deyirlər. Bundan başqa, ABŞ Dövlət 
katibi və Dövlət Departamentinin 
digər məsulları Prezident Putinin 
təşəbbüsü ilə keçirilən müzakirələri 
təqdir edən bəyanatlar veriblər. Bu 
isə o deməkdir ki, Dağlıq Qara-
bağ münaqişəsinin tənzimlənməsi 
üçün beynəlxalq ictimaiyyətin 
yeni təşəbbüsləri ərsəyə gəlir və bu 
tendensiya münaqişənin həlli üçün 
konstruktiv mövqelərin formalaşdı-
rıldığının göstəricisidir.

 Prezidentlərin Sankt - Peter-
burq görüşündən sonra mətbuatda 

yayılan ekspert və politoloq 
rəylərinin özü bir yana , həmin 
rəylərin sərlövhələri də aparılmış 
müzakirələrin uğurlu nəticələrindən 
xəbər verirdi :"Prezidentlərin 
görüşünü konstruktiv və ümidverici 
adlandırmaq olar", "Dövlət başçıları 
tam olmasa da, bir çox məsələlərdə 
razılığa gəldilər", "Vladimir Putin 
Ermənistan rəhbərliyinə başa salır 
ki, status-kvonun saxlanılması 
mümkün deyil", "Daha bir görüş 
olsa, daha ümidverici məqamlarla 
üzləşəcəyik", "Dağ-
lıq Qarabağ 

münaqişəsi 
üzrə Sankt-Peterburq 
sammiti siyasi prosesin gələcəkdə 
irəliləməsi üçün əlverişli psixoloji 
ab-hava yaradıb" və sair. Əlbəttə, 
bu qənaətlərin heç biri əsassız 
deyildi. Çünki indi politoloq və 
siyasi ekspertlərin hamısı ən müasir 
informasiya texnologiyaları ilə 
işlədiklərinə görə verilən proqnoz-
ların hamısı ya həqiqəti əks etdirir, 
ya da ona yaxın olur.

Azərbaycan Respublikası 
Prezidenti Administrasiyası-
nın rəhbərinin müavini, xarici 
əlaqələr şöbəsinin müdiri Novruz 
Məmmədovun mətbuata verdiyi 
müsahibələrdən birində deyilir ki, 
prezidentlərin Sankt-Peterburq 

görüşü və bundan əvvəl reallaşan 
Vyana görüşü müəyyən mənada 
bu ilin aprel ayında Ermənistan 
tərəfinin törətdiyi təxribatdan sonra 
baş verən ən önəmi hadisələrdəndir: 
"Düşünürəm ki, işğalçı ölkənin 
törətdiyi təxribat və ona verilən 
cavab bir daha beynəlxalq 
birliyə, ATƏT-in Minsk qrupu-
na həmsədrlik edən ölkələrə və 
onların prezidentlərinə, eləcə də 
Ermənistan tərəfinə bir mesaj idi. 
Bu ad- dımlar belə 

qənaətə gəlməyə əsas 
verdi ki, Ermənistan-Azərbaycan, 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin 
bugünə kimi həll olunmaması, 
indiki vəziyyətdə qalması və yaxud 
dondurulmuş hesab edilməsi yanlış 
mövqedir". 

Prezident Administrasiyası 
rəsmisinin fikrincə, münaqişənin 
geosiyasi baxımdan çox mühüm 
əhəmiyyət daşıyan bir regionda 
həll edilməsi bütün tərəflər üçün 
faydalı olar. Yəni tək Azərbaycan 
və Ermənistan üçün deyil, eləcə 
də dünya üçün münaqişənin həlli 
bir töhfə olar. Məhz bu qənaətə 
gəldikdən sonra ilk dəfə ABŞ-ın 

təşəbbüsü ilə Vyana şəhərində görüş 
keçirildi. İki gün öncə isə Rusiya 
Federasiyasının Prezidenti Vladi-
mir Putinin təşəbbüsü ilə Sankt-
Peterburq şəhərində Azərbaycan və 
Ermənistan prezidentlərinin görüşü 
keçirildi. Bu mənada hesab edirəm 
ki, Sankt-Peterburq görüşünü kons-
truktiv və ümidverici adlandırmaq 
olar. 

Xatırladaq ki, görüş zama-
nı aparılan müzakirələr, fikir 
mübadiləsi, ortaya qoyulan 

mövqelər əsas etibarilə 
münaqişənin 

indiki 

vəziyyətdə 
hansı yollarla, 

variantlarla həll edilməsi 
ətrafında cərəyan etdirilib. Yuxa-
rıda qeyd etdiyimiz kimi, bunun-
la bununla bağlı prezidentlərin 
bəyanatı da mətbuata yayılıb. 
Novruz Məmmədov qətiyyətlə 
qeyd edir ki, bu gün artıq ümumi 
bir razılaşmanın əldə edilməsini 
qeyd etmək olar. Təbii ki, bu 
razılaşmanın da əsas mahiyyəti 
ondan ibarətdir ki, münaqişə həll 
olunmalıdır. Hətta yaxşı olardı 
ki, münaqişənin həlli mərhələli 
şəkildə davam etdirilsin. Yəni 
əvvəlcə Azərbaycanın rayonları (5 
rayon) işğalçı qüvvələrdən azad 
edilsin. Ondan sonra iki rayon və 
dəhliz məsələsi həll olunmalı və 

Dağlıq Qarabağın statusu ilə bağlı 
proseslərə keçirilməlidir. 

Azərbaycan tərəfinin istənilən 
görüşə, müzakirəyə, yəni sülh 
danışığına böyük önəm verməsinin 
əsas səbəblərindən birini dilə 
gətirən Prezident Administrasi-
yası rəsmisi qeyd edir ki, Vyana 
görüşlərindən bugünə qədər təmas 
xəttində vəziyyət əvvəlki dövrdən 
müsbət mənada fərqlənir. Təbii ki, 
proseslərə başlamaq üçün mütləq 
təmas xəttində və o ərazilərdə 

gərginliyin azaldılmasına 
çalışmaq lazımdır. Eyni za-
manda, monitorinq qrupunun 
üzvlərinin sayının təxminən 
6 nəfər artırılması nəzərdə tu-
tulur. Prinsip etibarilə razılıq 

əldə edildi ki, Azərbaycanın 
rayonları azad edilən zaman 

o ərazilərdə problem yaran-
masın deyə, ora sülhməramlı 
qüvvələr yerləşdirilsin. Təbii 
ki, bütün bunlarla bağlı ümumi 
razılıq əldə olundu. Amma bu 
hələ ki, heç bir sənədin üzərində 
deyil. Hətta nazirlərə və orada 
olan həmsədrlərə tapşırıldı ki, bu 
istiqamətdə işlər aparılsın. Əgər 
Ermənistan tərəfi bundan sonra 
mövqeyini dəyişməsə, təxribata 
əl atmasa, düşünürəm ki, görüş 
ümidverici oldu. 

Prezidentlərin Sankt-Peterburq 
görüşünə münasibət bildirən ABŞ 
Dövlət katibinin Cənubi Qafqaz 
üzrə sabiq köməkçisi, Birləşmiş 
Ştatların Azərbaycandakı keçmiş 
səfiri, ATƏT-in Minsk qrupunun 
sabiq amerikalı həmsədri Metyu 
Brayza deyib ki, bu görüş ma-
yın 16-də Vyanada əldə edilən 
nəticələri möhkəmləndirdi. ATƏT 
müşahidəçilərinin sayını artırmaq 

qərara alındı.
Ən başlıca məqam ondan 

ibarətdir ki, bu görüşlər Dağlıq 
Qarabağın işğaldan azad edilməsi 
prosesinə bir töhfədir. Çünki da-
nışıqlar aparılmasa, münaqişənin 
həlli mümkün deyil. Ekspertlərin 
fikrincə, münaqişənin həllinin iki 
variantı var: münaqişə ya hərb, 
ya da danışıqlar yolu ilə həll 
edilməlidir. Biz aprel döyüşlərində 
həm gücümüzü nümayiş etdirdik, 
həm də göstərdik ki, Azərbaycan 
xalqının bundan sonra 25 il də 
gözləmək niyyəti yoxdur. 

Digər mühüm məqam isə 
ondan ibarətdir ki, münaqişənin 
tənzimlənməsində Azərbaycanın 
uzun illərdir davamlı şəkildə irəli 
sürdüyü mərhələli həll variantı əsas 
prinsip kimi götürülüb. İstənilən 
halda bu görüşü münaqişənin həll 
olunması üçün irəliyə doğru bir 
addım hesab etmək olar.

Beləliklə, Prezident İlham 
Əliyevin, xalqımızın və ordu-
muzun vahid amal uğrunda sıx 
birləşərək, mütəşəkkil qaydada 
apardığı mübarizə gənc müstəqil 
dövlətimizi dünyanın nüfuzlu 
ölkələri sırasına qaldırıb. Indi 
isə növbə ərazi bütövlüyümüzün 
bərpa edilməsinindir. Əminik ki, 
ölkəmizdə formalaşdırılmış milli 
birlik, xalqın iqtidara, iqtidarın 
xalq inamı, dövlət başçımızın 
siyasi qətiyyəti və ordumuzun 
peşəkarlığı nəticəsində ərazi bütöv-
lüyümüzün bərpasına da tezliklə 
nail olacağıq. Qeyd etdiyimiz 
proseslər də bizi məhz buna doğru 
aparır.

İttifaq MİRZƏBƏYLİ, 
"Xalq qəzeti" 

  Rusiyanın və ATƏT-in Minsk qrupunun 
digər həmsədrlərinin bəyan etdiyi kimi, status-
kvo qəbuledilməzdir. Biz bu bəyanatı tamamilə 
dəstəkləyirik. Lakin status-kvonun dəyişməsi 
üçün 20 ildən artıq müddətdə Azərbaycanın işğal 
altında olan ərazisinin  işğaldan azad edilməsi baş-
lanmalıdır. 

İlham ƏLİYEV 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

UNEC-də 
Rus İqtisadiyyat Məktəbi 

yaradılıb
 � Azərbaycan Dövlət İqtisad 

Universitetində (UNEC) Rus İqtisadiyyat Məktəbi 
(RİM) yaradılıb. Bundan sonra UNEC-in baka-
lavr pilləsinin rus bölümündə oxuyan tələbələr 
RİM-də təhsil alacaqlar.

Məktəbin yaradılmasında məqsəd rusdil-
li təhsil məkanına inteqrasiya edərək, bu məkanın 
üstünlüklərindən bəhrələnməklə yanaşı, həm də rusdilli 
əcnəbi tələbələri UNEC-ə cəlb etməkdir. Eyni zamanda, 
rus dilində iqtisadi təhsili təcrübəyə yönəltmək qarşıya 
məqsəd kimi qoyulub. Buna görə də gələcəkdə RİM-də 
daha çox təcrübəyönümlü tədris planı əsasında yüksək 
ixtisaslı iqtisadçı kadrların yetişdirilməsi nəzərdə tutulur.

RİM-də UNEC müəllimləri ilə yanaşı, həm də rusdilli 
təhsil məkanının və Qərbin aparıcı iqtisadçı alimləri və 
ekspertləri dərs deyəcəklər. Rusiyanın və Qərbin tanınmış 
iş adamları, top menecerləri master-klasslar və semi-
narlar keçəcəklər. Eyni zamanda, tələbələrin Rusiyanın 
nüfuzlu koprorativ strukturlarında istehsalat təcrübəsinə 
göndərilməsi nəzərdə tutulub.

Rus bölməsində tədris edilən təhsilin vahid məkandan 
idarəedilməsi UNEC-də rus dilində təhsilin səviyyəsinin 
yüksəldilməsi, idarəetmənin təkmilləşdirilməsi, ixtisasla-
rarası inteqrasiyanın inkişafı və tələbə-müəllim mobilliyi-
nin artırılması istiqamətində faydalı olacaq. Bu da yüksək 
keyfiyyətli ixtisaslaşmış iqtisadçı kadrların hazırlanması-
na xidmət edəcək.

Qeyd edək ki, UNEC Cənubi Qafqaz regionunda dörd 
dildə təhsil verən yeganə iqtisadyönümlü universitetdir. 
UNEC-də təhsilin türk dilində tədris edildiyi türk dünyası 
işlətmə fakültəsi və ingilis dilində təhsil verən Beynəlxalq 
İqtisadiyyat Məktəbi fəaliyyət göstərir. Rus İqtisadiy-
yat Məktəbinin yaradılması ilə ali təhsil ocağında tədris 
edilən bütün dillər ayrıca fakültə və məktəblərə bölünmüş 
olacaq. Bu da təhsildə yüksək keyfiyyəti təmin etməklə 
yanaşı, tələbələri razı salacaq, eyni zamanda, onların daha 
çox sosiallaşmasına zəmin yaradacaq.

Elnarə ÖMƏROVA

MİDA ilk şəhərciyin salınacağı ərazini müəyyənləşdirib
 � Azərbaycan prezidenti yanında Mənzil İn-

şaatı Dövlət Agentliyi (MİDA) ölkə vətəndaşlarının 
güzəştli şərtlərlə mənzilə sahib olmasını təmin 
etmək məqsədilə ilk layihəsinin icrasına başlayır.

Agentlikdən "APA-
Economics"ə verilən məlumata 
görə, artıq ilk şəhərciyin salı-
nacağı ərazi müəyyən edilib. 
Vətəndaşların mənzil-məişət 
şəraitinin yaxşılaşdırılması 
məqsədilə inşa olunacaq ilk 
mənzillər Bakı şəhəri, Yasa-
mal rayonu, Xarici Dairəvi 
Avtomobil yolunun kənarında 
yerləşən və sahəsi 11,6 hektar 

təşkil edən ərazidə tikiləcək. 
Nazirlər Kabinetinin qərarı 
ilə sözügedən ərazi Dövlət 
Agentliyinin tabeliyində 
olan və çoxmənzilli binaların 
tikintisinin sifarişçisi qismində 
çıxış edən MİDA MMC-nin 
sərəncamına verilib.

Vətəndaşların əlverişli 
şərtlərlə əldə edəcəyi 
mənzillərin tikilməsi planlaşdı-

rılan ərazinin seçilməsi zamanı 
insanların rahat yaşayışı üçün 
zəruri olan bütün amillər 
nəzərə alınıb. İlk güzəştli 
mənzillərin inşa olunacağı 
ərazi şəhərin ekoloji cəhətdən 
təmiz, sağlam və əlverişli 
hissəsində yerləşir. Bu əraziyə 
bitişik şam ağaclarından ibarət 
5 hektara yaxın yaşıllıq zonası 
mövcuddur. Eyni zamanda, se-
çilmiş ərazinin paytaxtın əsas 
iş yeri mərkəzlərinə yaxınlığı 
insanların çox vaxt itirmədən 
öz iş yerlərinə çatmasına 
imkan verəcək. Bu məqsədlə 

şəhərciyin salınacağı ərazidə 
yeni təşkil ediləcək nəqliyyat 
sisteminin Bakı şəhərinin 
mövcud nəqliyyat şəbəkəsi 
ilə inteqrasiyası da layihə 
çərçivəsində nəzərə alınacaq.

Şəhərcikdə çoxmənzilli 
binalarla yanaşı vətəndaşların 
zəruri ehtiyaclarının 
ödənilməsini təmin etmək 
məqsədilə müvafiq sosial 
infrastrukturun (məktəb, uşaq 
bağçası və s.) yaradılması, 
habelə məişət və xidmət 
obyektlərinin istifadəyə 
verilməsi də nəzərdə tutulur.

İrəvanda polis binasının tutulması 
ilə əlaqədar 47 nəfər saxlanılıb

 � Ermənistanda “Sasna çrer” silahlı qrup-
laşması ilə əlaqədar 47 nəfər saxlanılıb.

APA-nın “news.am” saytına istinadən ver-
diyi xəbərə görə, bu barədə Ermənistan Milli 
Təhlükəsizlik Xidmətinin məlumatında deyilir:

“17 iyulda patrul-mühafizə alayının binasının 
tutulması faktı ilə bağlı Ermənistan Milli Təhlükəsizlik 
Xidmətinin İstintaq İdarəsində Cinayət Məcəlləsinin 
219 (binanın, nəqliyyatın və ya əlaqə vasitəsinin 
tutulması) və 235 –ci (silah-sursat və ya partlayıcı 
maddələrin qeyri-qanuni əldə edilməsi, saxlanma-
sı) maddələri üzrə açılan cinayət işi çərçivəsində 47 
nəfər saxlanılıb və ya həbs edilib. 24 nəfərə ittiham 
irəli sürülüb”.

 � Ekologiya və Təbii 
Sərvətlər Nazirliyinin ətraf mühitin 
mühafizəsinə nəzarəti həyata keçirən 
qurumlarının əməkdaşları tərəfindən 
ölkə ərazisində ekoloji qanunverici-
liyin tələblərinə riayət olunmasını 
yoxlamaq məqsədilə mütəmadi 
araşdırma aparılır. 

Nazirlikdən aldığımız məlumatda 
deyilir ki, 2016-cı ilin 6 ayı ərzində apa-
rılan araşdırma zamanı hüquqi və fiziki 
şəxslər tərəfindən atmosfer havasının, su 
və torpaq ehtiyatlarının, yerin təkinin, 
balıq ehtiyatlarının, fauna və floranın 
mühafizəsi, o cümlədən məişət və istehsa-
lat tullantılarının idarə olunması sahəsində 
yol verilmiş qanun pozuntularına görə 
1070 akt və 351 protokol tərtib olunub, 
nöqsanların aradan qaldırılması üçün ic-
rası məcburi olan 319 müddətli “məcburi 
göstəriş” verilib.

Ümumilikdə, 329 iş üzrə 395780 

manat məbləğində inzibati qayda-
da cərimə tətbiq edilib, ətraf mühitə 
dəymiş ziyana görə 249 iş üzrə 483841 

manat məbləğində iddia 
qaldırılıb. Ətraf mühitə 
tullantıların atılmasına və 
axıdılmasına görə hüquqi 
və fiziki şəxslərə qarşı isə 
2647 iş üzrə 494304 manat 
məbləğində ödəmə tətbiq 
edilib. Tədbir görülməsi 
üçün hüquq-mühafizə 
orqanlarına göndərilən 
207 işdən 115-nə, icra qu-
rumlarına  göndərilən 172 
işdən 87-nə, məhkəmələrə 
göndərilən 129 işdən 
25-nə baxılaraq müvafiq 

tədbirlər görülüb.

Samirə ƏLİYEVA, “Xalq qəzeti”

 � Bakıda “Rusiya-Azərbaycan-Gürcüstan-Rusiya” 
enerji halqasının yaradılmasının texniki şərtləri müzakirə olunub.

“APA-Economics” xəbər verir ki, 
müzakirələrdə Rusiyanın “Rosseti”, “İnter 
RAO”, “Gürcüstanın Dövlət Elektrik 
Sistemi”nin və “Azərenerji” ASC-nin 
rəsmiləri iştirak edib.

Tədbirdə həmçinin sözügedən 
halqa vasitəsilə elektrik enerjisi nəqlinin 

tənzimlənməsi mexanizmi müzakirə 
olunub.

Tərəflər yuxarıda qeyd edilən 
məsələlərlə bağlı informasiya 
mübadiləsinin aparılmasına dair razılığa 
gəliblər.

Ətraf mühitin mühafizəsi 
xüsusi diqqət mərkəzindədir

“Rusiya-Azərbaycan-Gürcüstan-Rusiya” 
enerji halqasının yaradılması müzakirə olunub


